
 معاٌٌر فً Anguina tritici الحنطة حبوب بثآلٌل الملوثة التربة فً الحٌوانٌة المخلفات تأثٌر

 6 شام صنف الحنطة للنباتات والحاصل الاصابة والنمو

 

 ٓٞس٠ عٞاد ٛذٟ

 اُ٘جبر٢ الاٗزبط رو٤٘بد هسْ \ ًٞكخ اُزو٢٘ أُؼٜذ \ اُزو٤٘خ الاٝسػ اُلشاد عبٓؼخ

 اُخلاصخ

 ٗجبربد ك٢ ا٤ُ٘ٔبرٞدا رأص٤ش رو٤َِ ك٢ اُح٤ٞا٤ٗخ اُؼع٣ٞخ الاسٔذح اسزخذاّ رأص٤ش ٗزبئظ اظٜشد     

 ٝٗسجخ اُضأُُٞخ ٝصٕ ٝٓؼذٍ ثبُس٘جِخ اُضأ٤َُ ػذد ٖٓ اُزو٤َِ ك٢ اُذٝاعٖ سٔبد رلٞم ار , اُح٘طخ

 ٝ صأُُٞخ\ ِٓـْ 5.33 س٘جِخ \ صأُُٞخ 3.55 كجِـذ اُ٘جبد ػ٠ِ الاصبثخ ٝضذح أُصبثخ اُس٘بثَ

 9.95 ثِـذ اُز٢ أُسٔذح ؿ٤ش أُؼبِٓخ ٓغ ٓوبسٗخ اُزٞا٢ُ ػ٠ِ حجخ 100 \ صأُُٞخ 8 ٝ %42.86

 ر٤ٔض اُزٞا٢ُ ػ٠ِ حجخ 100 \ صأُُٞخ 35 ٝ 96.76% ٝ صأُُٞخ \ ِٓـْ 8.63 ٝ ٝاُس٘جِخ صأُُٞخ

 ٝغٍٞ اُؼِْ ٝسهخ ٝٓسبحخ اُج٤ُٞٞع٢ ٝاُحبصَ ُِ٘جبد اسرلبع اكعَ ثإػطبئٚ اُذٝاعٖ سٔبد

 ٝ ٝسهخ\ 2 سْ 40.40 ٝ ٗجبد \ ؿْ 46.46 ٝ اُ٘جبد\ سْ 90.40 ثِـذ ار الاكشع ٝػذد اُس٘جِخ

 . اُزٞا٢ُ ػ٠ِ ٗجبد \ كشع 14.13 ٝ س٘جِخ \ سْ 12.03

 أُوبسٗخ ٓؼبِٓخ ٖٓ اػ٠ِ ث٘سجخ اُذٝاعٖ سٔبد ثٔؼبٓلاد رلٞهذ ثبُٞسهخ اٌُِٞسٝك٤َ ٤ًٔخ إ     

 ثِـذ رارٜب ُِٔؼب٤٣ش ه٤ْ اهَ أُِٞصخ أُؼبِٓخ اػطذ CCL \ 56.26 كجِـذ) أُِٞصخ ؿ٤ش(

 كشع 5.63 ٝ س٘جِخ \ سْ 7.13 ٝ ٝسهخ \ 2 سْ 21.20 ٝ ٗجبد\ ؿْ 30.53 ٝ ٗجبد \ سْ 57.33

 ٝػذد الاهزصبد١ ًبُحبصَ اُحبصَ ُٔؼب٤٣ش اٗطجن ٗلسٚ ٝاُحبٍ \ CCL 28.4 ٝ ٗجبد \

 \ حجخ 36.10 ٝ ٗجبد \ ؿْ 15.26كجِـذ اُحصبد ٝد٤َُ حجخ 100 ٝٝصٕ اُس٘جِخ ٝٝصٕ اُحجٞة

 ثٔؼبِٓخ ٓوبسٗخ. اُزٞا٢ُ ػ٠ِ % 32.86 ٝ حجخ 100 \ ؿْ 4.73 ٝ س٘جِخ \ ؿْ 3.75 ٝ س٘جِخ

 ؿْ 3.73 ٝ س٘جِخ \ ؿْ 1.43 ٝ ُس٘جِخ\ حجخ 13.23 ٝ اُ٘جبد \ ؿْ 6.24 ثِـذ ٝاُز١ اُس٤طشح

 . اُزٞا٢ُ ػ٠ِ % 20.46 ٝ حجخ 100\

 

ABSTRACT 

      The results showed animal organic manures effect in soils contaminated with galls 

reduction in nematode effect on wheat plants contaminated with galls with various 

rates according to manure type , chicken manure show more activity against this 

disease in addition to reduce from infection parameters represented to gall number / 

spike , gall weight , infection percentage and infection severity were 3.55 gall / Spike 

, 5.33 mg / gall , 42.86% and 8 gall / 100 seeds respectively, compared with the 

control treatment (non-fertilized) , which amounted to 9.95 gall / spike , 8.63 mg / gall 

, 96.76% and 35 gall / 100 seeds respectively .  

     Excellence chicken manure by giving him the best height of the plant , Biological 

yield , area of flag leaf , spike length , number of branches were 90.40 cm / plant , 

46.46 g / plant , 40.40 cm2 / leaf , 12.03 cm / spike and 14.13 branch / plant 

respectively, The amount of chlorophyll leaf outperformed fertilizer poultry at a 

higher rate of treatment comparison , resulting 56.26 / CCI. gave the contaminated 



treatment lower parameters for the same standards amounted to 57.33 cm / plant , 

30.53 g / plant , 21.20 cm2 / leaf , 7.13 cm / spike, 5.63 Branch / plant and 28.4 / CCI 

, the case himself applicable standards of economic yield , seeds number , weight 

spike , weight 100 seeds and harvest index stood at 15.26 g / plant , 36.10 seeds / 

spike , 3.75 g / spike , 4.73 g / 100seeds and 

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 الفطرٌات بعض نمو على السٌطرة فً الثوم لأبصال والكحولً المائً المستخلص كفاءة

 القمح لبذور المرافقة

 عارف هلال اسٌل

 التقنٌة الاوسط الفرات جامعة / كوفة التقنً المعهد / النباتً الانتاج تقنٌات قسم

 الخلاصة

 لأثصبٍ ٝاٌُح٤ُٞخ أُبئ٤خ ُِٔسزخِصبد ٝا٤ٔ٤ٌُب١ٝ اُح١ٞ٤ اُ٘طبغ اخزجبس اُذساسخ رعٔ٘ذ   

 ٛزٙ رأص٤ش ًٝزُي PDA اُـزائ٢ اُٞسػ ٝػ٠ِ اُزشض٤ح ٝسم ػ٠ِ اُؤح ثزٝس إٗجبد ك٢ اُضّٞ

 ٝٛزٙ PDA اُـزائ٢ اُٞسػ ػ٠ِ اُؤح ثزٝس ٖٓ أُؼضُٝخ اُلطش٣بد طٗٔٞ ثؼ ك٢ أُسزخِصبد

 Rhizopus stonlinfer, Aspergillus candidus, A .ochraceus, A :٢ٛ اُلطش٣بد

.niger, A .fumigatus, A.flavus .Trichclodium opacmاُؤح ثزٝس ٓؼبِٓخ ػ٘ذ. 

 اُضّٞ لأثصبٍ ٝاٌُح٤ُٞخ أُبئ٤خ أُسزخِصبد ٖٓ % 100 ٝ 75 ٝ 50 ٝ 25 ٝ 0 ثزشا٤ًض

 ، Mancozeb ٓبٗکٞص٣ت ٝ Benomy ث٤ٓٞ٘٤َ أُج٤ذ ٖٓ ُزش / ِٓـْ 500 ٝثزش٤ًض

 ك٢ ٓزلٞهخ ًٝبٗذ ػب٤ُخ إٗجبد ٗسجخ اُضّٞ لأثصبٍ ٝاٌُح٤ُٞخ أُبئ٤خ أُسزخِصبد أػطذ   

 اُصِت اُـزائ٢ اُٞسػ خِػ ٝػ٘ذ ، أُبٌٗٞص٣ت ٝ ث٤ز٤َٓٞ اُلطش٣بد ٓج٤ذ ُٔؼبِٓخ رأص٤شارٜب

 رضج٤طب 3 سْ / ِٓـْ 100 ٝثزش٤ًض أُسزخِصبد ٛزٙ أظٜشد ٝاٌُح٤ُٞخ أُبئ٤خ ثبُٔسزخِصبد

  ، اُؤح ثزٝس ٖٓ أُؼضُٝخ اُلطش٣بد ع٤ٔغ ُ٘ٔٞ ػب٤ُب

 اُؤح ثزٝس ك٢ اُجشٝر٤ٖ رشا٤ًض ص٣بدح ك٢ ٌح٢ُٞٝاُ أُبئ٢ أُسزخِص رلٞم اُ٘زبئظ ث٤٘ذ  

 . ٓبٗکٞص٣ت ٝ ث٤ٓٞ٘٤َ ثبُٔج٤ذ ٓوبسٗخ

  

Abstract 

   This study was involved an investigation about the biological and chemical activity 

of water and alcohol extract of garlic bulbs plant (Allium sativum) on germination of 

stored wheat seeds on filter papers and solid media (PDA). 

   Also the effect of those extracts on the growth of fungi isolated from stored seeds 

on solid media (PDA( These fungi were Rhizopus stolinifer , Aspergillus candidus , 

A.ochraceus , A.niger , A.fumigatus , A.flavus and Trichocladiumopacum .  

   The bulbs of Allium sativum were selected according to the review of literature and 

the local uses . In this study wheat seeds were treated with five concentrations of 

extracts (0.0 ,. 25 , 50 , 75 ,100 )% and 500 mg/l from Benomyl and Mancozeb . The 

treatments of water and alcohol extracts raised germination rates of wheat seeds to 

high levels and highly inhibited to all the fungi tested with 100 mg / ml of water and 

alcohol extracts compared with Benomyl and Mancozeb .The results were showing 

that the water and alcohol extracts increasing the levels of protein in wheat seeds 

compared with Benomyl and Mancozeb. 

 

 



 السوداء القارضة الدودة ضد مختلفة معاملة بطرٌقتً الحشرٌة المبٌدات بعض كفاءة تقٌٌم

Agrotis ipsilon (Hufn.) (Lepidoptera:Noctuidae) الطماطة نبات على حقلٌا 

 

 حسن ٌحٌى أنؽام

 التقنٌة الاوسط الفرات جامعة / كوفة التقنً المعهد/ النباتً الانتاج تقنٌات قسم

 الخلاصة

 ٓؼبِٓخ ثطش٣وز٢ اُحطش٣خ ا٤ٔ٤ٌُبئ٤خ أُج٤ذاد ُجؼط اُحو٤ِخ اٌُلبءح رو٤٤ْ ثٜذف اُذساسخ ٗلزد     

 سش

 Agrotis ipsilon  اُسٞداء اُوبسظخ اُذٝدح ٣شهبد ظذ اُزشثخ ٝٓؼبِٓخ اُخعش١ أُغٔٞع

  . اُطٔبغخ ٗجبد ػ٠ِ

 أُغٔٞع سش غش٣وخ رلٞهذ إر ،اُطش٣وز٤ٖ ًلبءح ك٢ اخزلاكبد ٝعٞد إ٠ُ اُ٘زبئظ أضبسد    

 ًٔب ،اُزشثخ ٓؼبِٓخ ثطش٣وخ ٓوبسٗخ اُوبسظخ ثبُذ٣ذإ أُئ٣ٞخ الإصبثخ ٗسجخ خلط ك٢ اُخعش١

 اُ٘زبئظ أٝظحذ

 اُشش هجَ % 21.9 ٖٓ أُئ٣ٞخ الإصبثخ ٗسجخ خلط ك٢ Match 5 EC اُحطش١ أُج٤ذ رلٞم

 .٣ٞٓب ػطش أسثؼخ ٓشٝس ثؼذ % 2.2 إ٠ُ

 أُئ٣ٞخ الإصبثخ ٗسجخ خلط ك٢ Regent 10G أُج٤ذ رلٞم كوذ ،اُزشثخ ُٔؼبِٓخ ثبُ٘سجخ أٓب    

 .اُزشثخ ٓؼبِٓخ ك٢ أُسزخذٓخ أُج٤ذاد ثجو٤خ ٓوبسٗخ أُؼبِٓخ ٖٓ ٣ّٞ 14 ثؼذ % 17.1 إ٠ُ

 

 

 

Abstract 

   The study was conduct to evaluate the field efficacy for some Insecticides by two 

different treatment, there are Foliar and Soil application against the Black Cutworm 

Agrotis ipsilon in tomatoes field. 

  Results demonstrated that their were different in the treatment efficacy,The Foliar 

application Overtop in reducing the infection ratio percentage compared with Soil 

application, also the results showed that the Match 5 EC was overtop in reducing the 

infection ratio from 21.9% before spraying to 2.2% after 14 days.  

  About the soil application , Regent (Fipronil) 10G was Overtop in reducing 

infestation ratio from 19.1% to 17.1% after 14 days compared with the insecticides 

usage in the soil application . 

 

 



 

 انغذائيخ الأوسبط ثيئخ عهى انكيميبويخ انمىاد ثعض اضبفخ رأثيز

 انفطزيبد نمى في انمسزخذمخ انمخزجزيخ

Aspergillus spp . و Rhizopus spp 

 ػغ٤َ حسٖ ػجبط

 اُ٘جبر٢ الاٗزبط هسْ / ًٞكخ اُزو٢٘ أُؼٜذ / اُزو٤٘خ الاٝسػ اُلشاد عبٓؼخ

 :اُخلاصخ

 ٓخزِق ٝثزخل٤ق ا٤ٔ٤ٌُب٣ٝخ أُٞاد ثؼط ٓغ ٓخزِلخ ؿزائ٤خ أٝسبغ اسزخذاّ اُذساسخ ٛزٙ ك٢ رْ   

 اُجحش ٗزبئظ أظٜشد ح٤ش .ثبُٜٞاء أُ٘زطشح اُلطش٣بد ُ٘ٔٞ ؿزائ٢ ٝسػ أكعَ ػ٠ِ حصٍُِٞ

 ُحبٓط َٓ 0.001 رش٤ًض ًبٗذ Aspergillus ػضُخ ُ٘ٔٞ MEA الأٝسبغأكعَ  ثإٔ

 ٝإ اُسبثن ٖٓ ٓسزؼٔشاد ثؼذد ٌُٖٝ اُصٞد٣ّٞ ٤ُٜذسًٝس٤ذ 0.1 اُزش٤ًض ٝػ٘ذ الاسٌٞسثي

 0.1رخل٤ق ػ٘ذ NaCL اظبكخ ػ٘ذ ا٤ٔ٤ٌُب٣ٝخ أُشًجبد احسٖ ًبٕ Sab.D.Agar اُٞسػ

 رخل٤ق ػ٘ذ Sab D Agar اُـزائ٢ اُٞسػ ك٢ كٌبٕ .Rhizopus spp ُِلطش ثبُ٘سجخ آب  

 اُٞسػ إ MEA ثبُٞسػ اُصٞد٣ّٞ ٤ُٜذسًٝس٤ذ 0.1 رخل٤ق ٝػ٘ذ الاسٌٞسثي ُحبٓط 0.001

Sab.D.Agar ك٢ أُسزخذّ اُسبثن اُلطش ٖٓ اهَ ٓسزؼٔشاد ثأػذاد ٌُٖٝ ا 0.01 رخل٤ق ػ٘ذ 

 , اُذساسخ،

 أظٜشد ًٔب اُزشا٤ًض ُٝغ٤ٔغ ا٤ٔ٤ٌُب٣ٝخ أُٞاد ُغ٤ٔغ الاٝسبغ اكعَ اُـزائ٢ اُٞسػ ٣ٌٖ ُْٝ 

 ك٢ ٝسػ اكعَ ٣ٌٕٞ P. D . A اُـزائ٢ ُِٞسػ َٓ 0.001 ثزش٤ًض NaOH أظبكخ إٔ اُ٘زبئظ

 .اُذساسخ ه٤ذ ُِلطش٣بد ٗٔٞ ٝعٞد ُؼذّ .اُص٘بػ٤خ الأؿز٣خ حلع

  

Abstract 

   Different culture media used in this study with different of several 

chemical compounds for comparison and to find a selective media for 

certain airborne fungi. The results obtained that the best media for growth 

of Aspergillus was 0.001 ml concentration of all chemical compounds 

with all media used in this study. The results showed that P.D.A media 

with 0.001 ml NaOH was that best media for storage of foods industrials. 

 

 

 

 



 في Beauveria bassiana انمعشول نهفطز الامزاضيخ انكفبءح عهى انعىامم ثعض رأثيز

 ظزوف انمخزجز رحذ Ephestia cautella نزين عثخ نحشزح انيزقي انذور هلاك

 

 ٛبد١ كبُح ػٔبس

 اُ٘جبر٢ الإٗزبط رو٤٘بد هسْ /ًٞكخ اُزو٢٘ أُؼٜذ /اُزو٤٘خ الأٝسػ اُلشاد عبٓؼخ

 انخلاصخ

 Cladosporium sp ٝ Asperigllus flaves ٝ Phoma glomerata اُلطش٣بد ػضُذ

ٝ Beauveria bassina ٝ parasticus Asperigllus ٖٓ اُز٤ٖ ػضخ حطشح ٝثبُـبد ٣شهبد. 

Ephestia cautella ,اُلطش ُشاضح % 100 اُزش٤ًض اظٜش bassiana . B ُٕٝٔذح أُخض 

 60 ُٔذح أُخضٕٝ اُشضح اػط٠ ث٤٘ٔب 46.3% ثِؾ ا٤ُشه٢ اُذٝس ٛلاى ك٢ ًج٤شا رلٞهب ٣ّٞ-30

01اُجٞؿ٢ أُؼِن ٝاظٜش 29.6% ثِـذ 100%اُزش٤ًض ػ٘ذ ه٤ِِخ ٛلاى ٗسجخ ٣ّٞ
7

 َٓ\ ثٞؽ 

 اُص٘بػ٢ اُـزاء ػ٠ِ أُشثبح ُِحطشاد % 47.0   ثِـذ ا٤ُشه٢ ُِذٝس ٛلاى ٗسجخ ٓؼذٍ أػ٠ِ

 33.6% اُٜلاى ٗسجخ ثِـذ ح٤ش ٛلاًب اهَ اُز٤ٖ ػ٠ِ أُشثبح اُحطشاد ًبٗذ ث٤٘ٔب )اُغش٣ص(

 .رارٚ اُزش٤ًض ػ٘ذ.

 ٛلاى ك٢ رأص٤شا ظٞئ٤خ سبػبد 6 إ٠ُ أُؼّشض B. bassiana اُلطش ُِشاضح إٔ اُ٘زبئظ أصجزذ  

 ٝأػط٠ 100 % اُزش٤ًض ػ٘ذ % 54.3 اُٜلاى ٗسجخ ٓؼذٍ ٝصَ آر اُز٤ٖ ػضخ حطشح ٣شهبد

 ثِـذ ح٤ش ظٞئ٤خ سبػخ 12 ا٠ُ أُؼشض ُِشاضح ثبُ٘سجخ ٤ُِشهبد ٛلاى ٗسجخ اهَ ٗلسٚ اُزش٤ًض

 bassiana   Bٞٛ 25 .اُلطش ساضح ٣زحِٔٚ حشاس١ ٓذٟ أكعَ إٔ اُزش٤ًضٝرج٤ٖ ػ٘ذ% 29.6

 . 29.6% °ّ 15 حشاسح دسعخ ٛزٙ ا٠ُ أُؼشض اُشاضح اػط٠ ح٤ش °ّ

Abstract 

  The leaky of isolated fungi of B. bassiana stored for 30days gave the highest 

percentage mortality for larvae of E.cautella insect amounted 46.3% in concentration 

100 %. While the leaky, which stored for 60 days gave few larval mortality amounted 

29.6% in 100% con. The insects that feeds on dates and grouts are more sensitivity to 

attack by fungi pendent B.bassiana , the percentage larval mortality amount 47 .0% in 

con106-. While the insects that feed on figs are less responsive to attacks by fungal 

pendent with few larval mortality percentage reached 33.6% in con 106-. The fungal 

leaky that exposure to 6 hours of light is more efficiency larval mortality of E. 

cautella insect. The percentage amounted 54.3 % in con 100%. While the leaky that 

exposure to 12hours of light gave less efficiency in larvae amounted 29.6% at same 

con 100%. The beast temperature range that B . bassiana fungus in which gave 

highest mortality at larvae reached 51 .0% was 25c.While the less mortality in larvae 

reached 29.5% when exported the fungus to 25c . 

 

 



 الطماطة لنبات الكٌمٌائٌة الصفات وبعض والحاصل الخضري النمو فً وعدمها النامٌة القمة وازالة التربٌة طرٌقة تأثٌر

 المكشوفة  الظروؾ تحت النامً( Tropic)(.Lycopersicon esculentum.L) صنؾ

 شلٌبة كاظم آٌة

 المستخلص

 التوافق عن عبارة هً معاملات( :) التجربة تضمنت( =900) الموسم خلال كوفة،/ التقنً المعهد فً التجربة أجرٌت

 على التربٌة( )T3T2T1) للتربٌة طرق وثلاث( V2) النامٌة القمة وإزالة( V1) النامٌة القمة إزالة عدم) هما عاملٌن بٌن

 وحاصل نمو فً وعدمها النامٌة القمة وإزالة التربٌة طرٌقة تأثٌر لدراسة التوالً، على( سٌقان وثلاثة وساقٌن واحدة ساق

 .المكشوفة الظروؾ تحت المزروع( Tropic) صنؾ الطماطم لنبات الكٌمٌائٌة الصفات وبعض

 التداخل معاملة أعطت فٌما سم 60:= بلؽت( V1T1) التداخل معاملة من نتجت النبات لطول قٌم اعلى ان النتائج أظهرت

(V2T3 )نفسها للصفة سم 60=: بلؽت قٌمة اقل. 

 التداخل معامل واعطت( نبات/ ورقة>8) بلؽت الأوراق عدد صفة فً قٌمة اعلى( V1T3) التداخل معاملة أعطت كما

(V2T3 )أعطت كما ،(>:06)%  بلؽت للحموضة مئوٌة نسبة واعلى( نبات/ كؽم=>96(  بلػ للنبات كلً حاصل اعلى 

 والحاصل الثمرة ووزن الكلٌة الجافة والمادة الورقٌة والمساحة الساق قطر) للصفات قٌم اعلى( V2T1) التداخل معاملة

 ;6>> و 9سم >;96> و  ملم96.0)  التوالً على بلؽت( C) وفٌتامٌن T.S.S الذائبة الصلبة للمادة المئوٌة والنسبة المبكر

 لكل معدل اعلى( V2) النامٌة القمة إزالة معاملة أعطت فٌما( ملؽم 9:68 و% 69> و نبات/ كؽم .69. و ؼم =;9 و ؼم

 والنسبة الكلً والحاصل المبكر والحاصل الثمرة ووزن الكلٌة الجافة والمادة الورقٌة والمساحة الساق قطر) الصفات من

 و ملم =960) التوالً على بلؽت الكلٌة للحموضة المئوٌة والنسبة( C) وفٌتامٌن( T.S.S) الذائبة الصلبة للمادة المئوٌة

 %(.06:9 و ؼم 689>9 و% =6; و نبات/ كؽم ;;86 و نبات/كؽم ;.96 و ؼم 99960 و ؼم 9=86; و 9سم .69;;

 الورقٌة والمساحة الساق قطر الأوراق عدد) المدروسة للصفات معدل اعلى( T1) واحد ساق على التربٌة معاملة واعطت

 و 9سم .>6=: و ملم 9690 و 60;>) التوالً على بلؽت،( C) وفٌتامٌن T.S.S ونسبة المبكر والحاصل الجافة والمادة

 (.طازجة ثمار ؼم 900/ ملؽم ..996 و% 9;6; و نبات/ كؽم 0;96 و ؼم 9>6.;

 

 

 

 

Abstract: 

An experiment was conducted at Al-Kufa Technical Institute during the season of 2009. In 

the open field. 

The experiment included( 6) treatments which are the interaction between two factors 

(withou 

apex removal (V1)and apex removal (V2)and three training methods(on one stem( T1) on 

two stems (T2) and on three stems( T3) respectively. 

The aim of the experiment was to study the apex removal and training methods on growth 

and yield and some chemical characters of tomato plant cv."Tropic" that grown under field 

conditions.. 



Results showed that, the highest value for plant length was obtained from the interaction of 

(V1T1)that reached 96.0. cm ,Meanwhile (V2T3)gave the lowest length of 69.0 cm . 

(V1T3)treatment produced the highest value of leaf number(48 leaf/plant) (V2T3)produced 

the highest total yield(5.09 kg/plant) with percentage acidity of (o.68%.) 

The interaction of(V2T1)gaue the highest value for(stem diameter, leaf area, total dry 

matter, fruit weight, early yield, total soluble solids, vitamin(C)which reached 2.3 mm.,85.78 

cm2.,179.0 g.,3.13 

 

kg/plant,8.1% and 26.4 m, gr) respectively. Meanwhile, treatment of (V2)produced the 

highest means of all measured characters(stem diameter, leaf area, total dry matter, fruit 

weight, early yield,total soluble solids ,vitamin (C ) .and total percentage of acidity, which 

reached(2.09 mm.,77.13 cm2.,74.95 g.,155.0 g.,2.37 kg/plant,4.77 kg/plant,7.9%,18.41 g.and 

0.61%.) 

Treatment of (T1)gave the highest characters for the studied parameters i.e.(leaf number, 

stem diameter, leaf area, dry matter, early yield,total soluble solids, and Vitamin C.)which 

reached (87.0,2.10 mm.,69.83 cm2.,73.82 g.,2.70 kg/plant,7.75 kg/plant,22.33 mg/100 g.f. 

fruit),respectively. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 Trichoderma harzianum و Aspergillus niger انفطزين راشحي رأثيز -1

 Fusarium oxysporum F.so. lycopersici انفطز حيىيخ في وخهيطهمب

 

   حازم رحٌم هادي :الطالب  

 المستخلص:

 الدى أدت Trichoderma harzianum و Aspergillus niger الفطرٌدات رواشد  ان وجدد

 Fusariumالممددرض للفطددر الحٌددة التكاثرٌددة الوحدددات عدددد وخفددض الفطددري النمددو تثبددٌط

oxysporum F.sp. lycopersici والمددة وكمٌتد  الراشد  تركٌدز بزٌدادة التدأثٌر ذلد  وٌدزداد 

 جمٌعهدا المعداملات ان ووجدد ، التدوالً علدى 90× .68> و 680> التثبدٌط نسب حٌث ، الزمنٌة

 . الكلامٌدٌة الأبواغ عدد زٌادة الى ادت

Abstract 

The results showed that the A.niger , T. harzianum exudates inhibited 

the radial’s growth and reduced the spores density of Fusarium 

oxysporum F.sp. lycopersici . More growth inhibition on the radial 

growth of the Fusarium oxysporum F.sp. lycopersici when the 

concentration , quantity of crude exudates and incubation period of 

bioagentes fungi were increased . also compared with 8.40 , 8.43 × 10 

and the chlamydospores had been increased. 

 

 

 

 

 

 



 مختبرٌاً فً مكافحة حشرة الحمٌرة Beauveria bassiana Vuill (Bals.)تقٌٌم كفاءة الفطر  -2

 Batrachedra amydraula (Lepidoptera) Cosmopterygidae 

 الطالب : حٌدر عزٌز عباس

 اُخلاصخ

ك٢ اُزطلَ ػ٠ِ الادٝاس  Beauveria bassianaاُلطش  رأص٤شرْ اخز٤بس  اُذساسخك٢ ٛزٙ         

ٝرْ ٓوبسٗخ صلاصخ رخبك٤ق ُِلطش   .Batrachedra amydraulaاُ٘خ٤َ ُحطشح ح٤ٔشٙ  أُخزِلخ

B. bassiana ٢ٛ  
 2

10x1ٝ
  4

10x1  ٝ 
6
10x1 اُزخل٤ق  ٝٝعذ إ َٓ./ثٞؽ

2
10x1 ثٞؽ/ َٓ

ك٢  ٞدِٔخ ُأُئ٣ٞ خثِـذ اُ٘سج شٝالاخ٤ش، ح٣٤شهبد اُؼٔش الاٍٝ ٝ ػ٠ِ اُج٤طرأص٤ش ػ٠ِ احون 

. ث٤٘ٔب حذس ػ٠ِ اُزٞا٢ُ % 91.20ٝ 96.19ٝ 100%ا٣بّ ٖٓ أُؼبٓلاد 7ٛزٙ الادٝاس ثؼذ 

ِوزَ ُ خأُئ٣ٞ خ٘سجاُاُلطش ػ٠ِ اُطٞس ا٤ُشه٢ الاخ٤ش كوذ اٗخلعذ  رأص٤شاٗخلبض رذس٣غ٢ ك٢ 

ُِلطش   ػب٤ُخك٢ ح٤ٖ ث٤٘ذ اُ٘زبئظ هذسح رطلَ  % 88.77ا٣بّ ٖٓ أُؼبٓلاد 10الاخ٤ش ثؼذ  ُِطٞس

  .90.22%اٌُبٓلاد  ٝػ٠ِ 94.50%ار ثِـذ

Abstract 

      In this study the effect of Beauveria bassiana on parasitization on different 

roles of Batrachedra amydraula was selected. Three mitigations of B. bassiana 

were compared to 210x1, 410x1 and 610x1 spore / ml. It was found that the 

dilution of 210x1 spore / ml achieved the highest effect on the eggs and larvae 

of the first and last age, where the percentage of death in these roles after 7 days 

of treatment 100%, 96.19 and 91.20%, respectively. While there was a gradual 

decrease in the effect of the fungus on the last larval stage, the percentage of 

killings of the last phase decreased after 10 days of treatment 88.77%, while the 

results showed a high parasitization ability of the fungus on virginity as it 

reached 94.50% and on the whole 90.22%. 

 

 

 

 



 Microcerotermes تأثٌر بعض الزٌوت النباتٌة فً مكافحة حشرة النمل الأبٌض "الارضة" -3

  Diversus (Isoptera: Termitidae)                                     على النخٌل مختبرٌا

 

 انطبنجخ : سينت يعزة صبدق

 نخلاصخ  ا

اعش٣ذ دساسخ ٓخزجش٣خ ُٔؼشكخ رأص٤ش اُض٣ٞد اُ٘جبر٤خ ُِوشٗلَ ٝاٌُزبٕ ٝاُِٞص أُش         

 Microcerotermes diversusٝاُحشَٓ ٝاُحجخ اُسٞداء ك٢ هزَ ثبُـبد حـطشح الاسظـخ 

%(ػٖ غش٣ن ٓؼبِٓخ اُزـز٣خ ٝاُشش. اظٜشد اُ٘زبئظ رلٞم ٓؼبِٓخ 2ٝ  1 ٝ 0 .(5ٝثضلاصخ رشا٤ًض

كزشاد أُؼبِٓخ إر سغَ ص٣ذ  ثبخزلافاُشش ك٢ احذاس ٗست ٛلاًبد ػب٤ُخ ُؼبٓلاد الاسظخ 

 % ػ٠ِ اُزٞا٢ُ.   92 .71ٝ 70 .45ٗجبد اُوشٗلَ أػِـ٠ ٗسجخ هزَ ٌُِٝزب أُؼبِٓز٤ٖ ٝثِـذ 

% ث٤٘ٔب ًبٗذ ٓ٘خلعخ ك٢ ٓؼبِٓخ اُزـز٣خ ار  75 .70ٝاػطذ ٓؼبِٓخ اُشش ٗسجخ هزَ اُز٢ ثِـذ 

 % ُٝغ٤ٔغ اُض٣ٞد أُسزخذٓخ.   14ثِـذ 

ثِؾ  اُٜبٌُبدأٓب ثبُ٘سجخ ُٔؼبِٓخ ٓسحٞم ًشة اُ٘خ٤َ ثض٣ذ اُوشٗلَ كٌبٕ ُٜب رأص٤ش ٓشرلغ ك٢ 

ُض٣ذ اُوشٗلَ ك٢ هزَ  كؼب٤ُخبئظ ا١ سبػخ ُْٝ رظٜش اُ٘ز 24% ثؼذ 2اُزش٤ًض  % ػ٘ـذ 100

 ػ٘ذ ٓؼبِٓخ اُزشثخ الأسظخػبٓلاد 

Abstract 

        A laboratory study was conducted to determine the effect of vegetable oils 

of cloves, flax, bitter almonds, germ and black bean in killing adult adults of 

Microcerotermes diversus in three concentrations. 0, 1 and 2%) by feeding and 

spraying. The results showed that spray treatment was superior in causing high 

mortality rates for ground workers with different treatment periods. Clove oil 

recorded the highest killing rate for both treatments and it reached 45.70 and 71. 

92%, respectively. 

Spraying gave 70 to 75% homicide while it was low in nutrition and 14% for all 

used oils. 

As for the treatment of palm carp powder with clove oil, it had a high 

effect on the decay of 100% at 2% concentration after 24 hours. 


